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ANIA NORWOOD
Din dragoste...

La recomandarea lui Tomas De Bruyne am decis să o invit pe Ania Norwood să 
împărtăşească cu noi din pasiunea sa pentru flori şi frumos şi să ne dezvăluie câteva din 

secretele organizatorilor de evenimente din Statele Unite ale Americii.

Teofil Molcuţ: Pentru început, te rog să 
îmi spui mai multe despre tine şi despre 
experienţa ta în lumea florilor. Când a 
început totul?

Ania Norwood: M-am îndrăgostit de 
flori acasă, în Gdansk (Polonia), unde 
cumpăram flori din piaţă pentru a le 
aranja în buchete pentru familie şi pri-
eteni. Mai târziu m-am mutat în Londra 
pentru a studia limba engleză. Aici mi-
am cunoscut soţul cu care sunt căsătorită 
de 16 ani şi tot aici am început să îmi 
formez ochiul şi să fiu atrasă de design-
ul chic, tipic englezesc. Nici nu mi-am 
imaginat că această pasiune pentru flori 
va înflori atât de frumos aici, în Califor-
nia de Sud, unde m-am mutat din anul 

2000. Am ajuns în Statele Unite datorită soţului 
meu care a fost transferat aici de compania la 
care lucrează.

Ajunsă aici, am descoperit numeroase 
resurse educaţionale la costuri accesibile, aşa 
că am decis să mă specializez în design floral 
la ROP, aproape de casă. După aceea am urmat 
cursuri de design floral şi managementul afac-
erii la Golden West Collage (GWC). În acelaşi 
timp făceam practică la o florărie foarte căutată 
din localitate, care mi-a fost recomandată de 
GWC.

Acum profit de fiecare oportunitate pentru 
a-mi perfecţiona tehnica şi îndemânarea. Ast-
fel, în 2007 am asistat la demonstraţia susţinută 
de Life3 la AIFD Symposium, iar pentru a-mi 
păstra viziunea europeană, la finele anului 

trecut am participat la un Seminar Internaţional or-
ganizat la Paris şi în Belgia în cadrul căruia ama avut 
ocazia să exersez alături de maeştri precum Moniek 
Vanden Berghe, Muriel Le Couls, Mit Brandt Ingelar, 
Tomas De Bruyne şi Rita Van Gansbeke.

Nu ezit să particip nici la competiţii. Acestea 
exercită o presiune pozitivă asupra mea şi mă scot din 
zona  mea de confort, obligându-mă să mă confrunt 
cu situaţii pe care nu le întâlnesc în mod obişnuit. Pot 
să mă mândresc şi cu câteva reuşite, precum cele de 
la ORANGE COUNTY FAIR din 2004, 2005 şi 2007 
unde am obţinut premiul „Best in Show”, iar în 2005 şi 
2009 m-am clasat printre primii zece la finalul CALI-
FORNIA TOP TEN DESIGN COMPETITION. 

Azi lucrez pe cont propriu, colaborând cu mai 
multe agenţii full-service pentru care concep decorul 
şi aranjamentele florale, iar de curând mi-am deschis 
propria firmă - Ania Norwood Design. 

Un buchet de 
mireasă din cale 
Mango şi Pink şi 
orhidei Cymbidium 
roz închis.

Aranjamente în 
vase de sticlă din 
trandafiri, cale, 
orhidei Vanda por-
tocalii şi frunze de 
Cordyline fruticosa
îndoite.
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T.M.: Cum te menţii la curent cu ultimele 
tendinţe şi inovaţii din industrie?

A.N.: M-am abonat la mai multe reviste de 
specialitate din State şi din alte ţări. Cumpăr 
cărţi şi albume din toată lumea (multe cărţi de 
design floral în stil european şi asiatic) şi după 
cum am mai spus, particip la multe show-uri, 
demonstraţiii, cursuri şi ateliere, atât în Statele 
Unite, cât şi în afară. Nu în ultimul rând, când 
călătoresc într-o altă ţară, întotdeauna vizitez 
pieţele de flori şi florăriile pe care le întâlnesc. 

Spre exemplu, anul trecut, în Thailanda, eu şi 
soţul meu ne-am rezervat o zi întreagă în care 
să simţim pulsul pieţelor de flori din zonă. De 
asemenea, de curând am petrecut un week-
end în Beverly Hills, Los Angeles... În loc să 
zac lângă piscină sau să merg la shopping pe 
Rodeo Drive, am ales să vizitez piaţa de flori 
din LA! Astfel de experienţe nu pot să aibă 
decât un efect pozitiv...

T.M.: Ştiu că în Statele Unite luna Iunie este 
vârful sezonului de nunţi...

A.N.: ...sezonul începe imediat după Ziua 
Mamelor, în luna Mai, şi se încheie după 
jumătatea lunii Septembrie. Dar lunile Iunie, 
Iulie şi August sunt cele mai încărcate, aici, în 
California.

T.M.: Care aspect al muncii tale îţi aduce 
cele mai mari satisfacţii?

A.N.: Sunt pasionată de tot ce are legătură 
cu industria florilor, dar trebuie să recu-
nosc faptul că în prezent îmi place să mă 
ocup de evenimente. Fiecare eveniment 
e dominat de alte culori, de alte flori şi de 
un alt stil, iar diferitele locaţii în care au 
loc îmi pun la încercare creativitatea... În 
plus, o agenţie full-service are un alt ritm 
decât o florărie; este mult mai dinamică 
şi presupune mai multă muncă mai ales 
în weekend. La final, însă, zâmbetul de 
pe feţele clienţilor este cea mai bună 
răsplată. 

T.M.: Cum îţi descrii stilul?

A.N.: Modern şi contemporan. Îmi plac 
liniile clare şi curate, dar, în viaţa de zi cu 
zi, nu mă pot limita doar la stilul meu, 

ci trebuie să mă adaptez nevoilor clienţilor. 
Chiar dacă mulţi americani se inspiră tot mai 
des din cultura şi stilul europenilor, o bună 
parte dintre ei încă preferă un look tradiţional, 
nealterat. Oricât de mult mi-aş dori să fac to-
tul aşa cum îmi place mie, în realitate am fost 
deseori nevoită să realizez decoruri care nu mă 
reprezintă. Cred că e un lucru bun... Aşa pot să 
cresc, să experimentez şi în acelaşi timp să mă 
ridic la aşteptările clienţilor...   

Pomişori Manzanita decoraţi cu 
orhidei Vanda. În bază: Hortensii 
verzi, trandafiri Vendela şi Milva 
şi lalele Parrot.
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T.M.: Cum ţi se pare sezonul de nunţi din acest an în 
comparaţie cu cele din 2008 şi 2009? 

A.N.: Da, se simte o schimbare în industria noastră. 
Mulţi miri au redus considerabil bugetul nunţii, dar lu-
mea încă se căsătoreşte şi îşi doreşte ca această zi să fie 
cât mai specială. Deci, depinde de la caz la caz... Pentru 
magazinele mici, schimbările din economie sunt mai 
violente, în schimb, organizatorii de evenimente nu sunt 
atât de afectaţi, deşi clienţii nu mai cheltuiesc la fel de 
mult ca în anii precedenţi. Multe agenţii au înregistrat şi 
o scădere a numărului de nunţi organizate... Deci, pen-
tru florari şi organizatori de evenimente, cred că 2009 şi 
2010 au fost mai dificili decât 2007 şi 2008. 

T.M.: În zona în care locuieşti, de câte aranjamente flo-
rale este nevoie la o nuntă...? 

A.N.: Ok, pentru o nuntă relativ mică, cu 100 de invitaţi, 
voi face în jur de 10 aranjamente pentru masă şi unul 
pentru prezidiu sau pentru „sweetheart table”, care e mult 
mai elaborat. În California noi nu decorăm maşinile. Cel 
mai probabil voi mai face încă 4 cocarde şi 4 corsaje pen-
tru mână. La o astfel de nuntă s-ar putea să fie nevoie şi 
de 3-4 buchete pentru domnişoarele de oanoare. Pentru 
ceremonia religioasă, voi decora un altar sau un foişor, 
iar pe culoar voi presăra petale de trandafiri şi 6-8 aran-
jamente la marginea rândurilor. Multe dintre aceste aran-
jamente vor fi mutate la localul în care are loc recepţia. 
De obicei decorăm şi tortul şi masa pe care va fi aşezat. 
Unii miri mai doresc şi câte un aranjament floral pentru 
masa cu daruri şi unul pentru masa de la recepţie...

T.M.: De cât timp e nevoie pentru a realiza toate aceste 
decoraţiuni? Câţi oameni sunt implicaţi?

A.N.: Acest lucru depinde de mai mulţi factori: locaţia 
care trebuie decorată, conceptul ales, cantitatea de 
flori etc. Numărul celor ce sunt implicaţi în pregătirea 
decoraţiunilor depinde şi el de la o florărie/agenţie la 
alta... În principiu, încerci să pregăteşti cât mai multe din 
timp, dar nu întotdeauna e posibil acest lucru, deci, cu 
cât design-ul este mai elaborat şi mai încărcat (lumânări, 
decoraţiuni non-florale, huse etc.), cu atât e nevoie de 
mai multe mâini. Aici, în California, foarte multe nunţi 
sunt organizate în aer liber, deci vremea este un fac-

În aranjamentul de mai 
jos am folosit: Molucella, 
Gura Leului (Anthirinium), 
trandafiri Polo, Crini Casa-
blanca şi frunze de lămâi şi 
Hedera. 

Orhidei Vanda, Hort-
ensii verzi, trandafiri 
Vendela şi Milva, lalele 
Parrot, frunze de mag-
nolie şi alte verdeţuri...
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tor imprevizibil. De cele mai multe ori 
decoraţiunile sunt făcute în ultimul mo-
ment, în mare viteză, dar şi cu mai mulţi 
oameni...

T.M.: Care sunt cele mai căutate locaţii 
pentru recepţii în Statele Unite?

A.N.: Sunt multe locaţii... De la hoteluri, 
case de vacanţă şi vile, la terenuri de golf 
sau cluburi de Yachting. Se organizează 
nunţi şi în grădini private sau grădini bo-
tanice, în parcuri sau chiar pe plajă... De 
cele mai multe ori se alege între o nuntă 
mai mare, aproape de casă sau o nuntă 
mai mică în Hawaii (la 5 ore de zbor). 

T.M.: Care este viziunea ta cu privire la 
buchetul de mireasă? 

A.N.: Mireasa este cea care îşi alege bu-
chetul. Un anumit tip de buchet nu este 
potrivit pentru fiecare mireasă... Florile 
da, însă stilul, nu. În plus, cred că şi ro-
chia de mireasă trebuie luată în consid-
erare când se discută despre buchet...

T.M.: Crezi că unele stiluri din trecut au 
redevenit populare şi în prezent? 

A.N.: Da. Buchetele curgătoare sunt 
din nou printre preferatele mireselor... 
Am făcut destul de multe în ultima 
perioadă.

T.M.: Poţi să îmi spui care sunt princpalele 
greşeli pe care le fac miresele atunci când 
stau de vorbă cu un florar?

A.N.:   
1. Vin să se consulte fără o programare 
prealabilă.
2. Vin nepregătite la fiecare întâlnire.
3. Nu spun de la bun început care este 
bugetul de care dispun.

4. Nu ascultă de sfatul expertului (până la urmă, 
se consultă cu un specialist pentru a primi sfa-
turi bune...)
5. Confirmă comanda în timp ce ele încă mai 
cer oferte şi de la alţi florari sau organizatori de 
evenimente. Trebuie să fie sincere, iar florarii 
vor aprecia acest lucru şi se vor strădui mai 
mult să ajungă la o înţelegere...

T.M.: Dar principalele greşeli pe care nu ar 
trebui să le facă un florar atunci când discută 
cu viitorii miri?

A.N.:
1. Să nu promită lucruri şi flori pe care nu sunt 
siguri că le vor putea procura. De exemplu, 
unele flori nu sunt disponibile tot anul, deci nu 
promite bujori în August dacă ştii că sunt şanse 
foarte mici să găseşti aceste flori. Mai bine 
prezintă încă două variante...
2. Nu ghici costul final şi nu îl concretiza încă 

de la prima întâlnire. Mireasa nu se va 
bucura dacă vei creşte preţul la final şi 
s-ar putea să o pierzi!
3. Nu forţa mireasa să aleagă ceea ce ai 
vrea tu! Ascult-o!
4. Nu fii încăpăţânat! Caută să fii cât mai 
flexibil şi mai adaptabil.
5. Nu fii grăbit în timpul discuţiilor. 
Mirii trebuie să se simtă confortabil. Ai 
răbdare, chiar dacă întâlnirile durează 
mai mult decât ai anticipat. Până la urmă 
e cea mai specială zi din viaţa lor...

 T.M.: Care sunt strategiile tale în afa-
ceri? Te rog să îmi spui câteva cuvinte 
despre felul în care îţi organizezi afa-
cerea şi cum te promovezi. 

A.N.: Acum caut să am cât mai mult de 
lucru ca freelancer, deci lucrez pentru 
mai mulţi organizatori de evenimente 
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Buchet din trandafiri 
Black Baccara şi Grand 
Prix, îngheţaţi şi apoi 
uscaţi în vid, Beargrass 
pene de struţ, mărgele 
şi pene.

Sus: buchet de mireasă din flori de 
Nufăr, îngheţate şi uscate în vid, fixate 
într-o sferă învelită în Stachis. 

Un buchet sim-
plu din orhidei 

Cymbidium 
verzi.
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şi  florării, dar şi pentru magazinele de 
retail, pentru care concep decorul vi-
trinelor. Pot să spun că am destul de mult 
de lucru într-o piaţă atât de dură precum 
cea a florilor, iar aceasta se datorează 
relaţiilor şi conexiunilor pe care mi le-
am făcut, clienţilor fideli şi nu în ultimul 
rând, reputaţiei bune pe care o am. 

De asemenea, cred că un website în 
ziua de azi este absolut obligatoriu, in-
diferent de mărimea afacerii pe care o ai. 
E un mod eficient de a te promova şi de 
a-i lăsa pe ceilalţi să te cunoască. Acum, 
cei mai mulţi nu îţi cer cartea de vizită, 
ci adresa unui website; deci cu siguranţă 
este o investiţie rentabilă, oferindu-ţi 
posibilitatea, totodată, de a demonstra 
unei lumi întregi ceea ce poţi să faci.

T.M.: În final, care ar fi sfatul tău pentru 
florarii din România?

A.N.: Fiţi mândri de lucrul mâinilor 
voastre! Faceţi totul cât se poate de bine, 
zâmbiţi şi fiţi plini de entuziasm! Arătaţi-
vă pasiunea pentru flori şi educaţi-vă 
clienţii, iar ei vă vor aprecia pentru asta! 
Clienţii mulţumiţi vor reveni mereu! •
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(Continuare de la pagina 13) pe o măsuţă, o carafă 
cu suc proaspăt de fructe, iar jos, în iarbă,… medalia 
de aur. 

Am vizitat Chelsea Flower Show pentru prima 
dată, iar cel mai important efect pe care l-a avut 
asupra mea a fost creşterea încrederii în judecata 
mea de amator în acest domeniu. Şi asta pentru 
că am constatat că multe dintre exponatele care 
mi-au plăcut în mod deosebit, au fost premiate de 
specialişti. •

CHELSEA FLOWER SHOW 2010

SCHOOL CONSULTING 
furnizor acreditat de formare 
profesională , organizează cursu-
ri de specializare Florar Decora-
tor ,cod COR 611203. Diploma se 
poate opera în cartea de muncă 
şi este recunoscută internaţional. 
Cursul este structurat în şedinţe 
de teorie şi practică. La cererea 
cursanţilor putem organiza cursul 
în orice zonă a ţării.

CURS DE SPECIALIZARE
Florar Decorator

(Continuare de la pagina 23)

Plante folosite pentru ornarea bazinelor cu apă
Sfaturi utile
• Înainte de a  achiziţiona plantele alcătuiţi un plan. Echilibrul biologic este obţinut dacă plantele 
ocupă 1/3 din suprafaţa apei restul rămânând liber şi de asemenea dacă volumul de apă depăşeşte 
3 mc. O bună alegere a plantelor şi a numărului acestora reduce la minim operaţiile ulterioare 
de întreţinere.
• Alegeţi amplasarea ochiurilor de apă în aşa fel încât să beneficieze de soare minim 5-8 ore zilnic 
pentru a favoriza înflorirea şi buna dezvoltare a plantelor acvatice.
• Evitaţi apropierea de arbori cu frunze căzătoare şi coroană deasă; frunzele căzute pot prejudicia 
calitatea apei; rădăcinile arborilor pot distruge izolaţia bazinului sau eventualele instalaţii.
• Solul nutritiv trebuie aşternut înainte de umplerea bazinului cu apă. Folosiţi un amestec de 
pământuri greu, special formulat pentru plantele acvatice. 
• Deoarece unele plante au o dezvoltare viguroasă şi tendinţa de a invada spaţiul aflat la dispoziţie, 
se recomandă plantarea în recipiente (ghivece, găleţi, coşuri).
• În cazul bazinelor cu adâncime mică, dacă există pericolul îngheţării apei în totalitate peste 
iarnă, se recomandă golirea la sfârşitul toamnei, când plantele intră în repaus. Plantele rezistente 
la frig pot fi păstrate în bazin acoperite cu frunze, resturi vegetale sau prelate. Cele sensibile se 
păstrează în acvarii în spaţii încălzite. În cazul în care apa nu poate fi scursă, peste stratul de 
gheaţă se poate pune un strat protector. Se mai practică efectuarea unor găuri în gheaţă pentru 
formarea unui strat de aer. •

Informaţii:
Tel.: 0725 31 89 68
E-mail: office@schoolconsulting.ro
SE FAC ÎNSCRIERI LA CURSUL DE SPECIALIZARE DIN BUCUREŞTI!

HORTUS HUNGARICUS 2010
INVITAŢIE                   17-19 Septembrie

Acest târg se doreşte a fi punctul de întâlnire 
al principalilor producători şi distribuitori ai in-
dustriei de flori din Centrul Europei are îşi vor 
prezenta cele mai bune produse, în conformitate 
cu tendinţele actuale. Tot la Hortus veţi putea 
asista la  Hungarian Landscaper Show 2010 
(grădini gata amenajate şi demonstraţii live); 6th 
Hortus Flower Decoration Cup şi Maratonul 
Florarilor (competiţii de aranjamente florale). 

Nu în ultimul rând, aici vor fi prezentate 
echipamente tehnologice şi instalaţii de ultimă 
generaţie (sere, sisteme de irigaţii, fertilizatori şi 
sisteme de protecţie). • Biolog Principal  Boeriu Adela




